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كلمة العميد

بسم الله الرحمن الرحيم

الحمد لله والصلاة والسلام على أشرف الأنبياء والمرسلين وبعد:

طمــوح  وهــي  والعطــاء،  الجهــد  مــن  مزيــد  لبــذل  التدريــس  هيئــة  لعضــو  مهــم  حافــز  فالترقيــة 

عمــا  فضــا  والوظيفــي،  الأكاديمــي  وضعــه  لتحســين  الجامعــة  فــي  تدريــس  هيئــة  عضــو  لــكل 

إليهــا بصــر كل  ، وهــي نجمــة خفاقــة فــي ســماء الإنجــاز يرنــو  فيهــا مــن مزايــا ماليــة واجتماعيــة 

تحســين  علــى  تعمــل  التــي  القنــوات  أهــم  مــن  الترقيــة  أن  ومعلــوم  وإداري،  وعامــل  موظــف 

الإنتــاج. علــى  طيــب  بأثــر  يعــود  ممــا  العمــل  فــي  بينهــم  المنافســة  روح  ورفــع  الأفــراد  كفايــة 

  واستشــعارا مــن كليــة التربيــة بالخــرج ممثلــة فــي وكالــة الكليــة للدراســات العليــا والبحــث العلمــي 

بأهميــة الترقيــة، ورغبــة منهــا فــي تطويــر قــدرات أعضــاء هيئــة التدريــس بهــا، ودفعهــم للتميــز 

وتجويــد الأداء، عكفــت الليالــي ذوات العــدد علــى جمــع وإعــداد دليــل معتمــد علــى اللائحــة المنظمــة 

لشــؤون منســوبي الجامعــات الســعوديين مــن أعضــاء هيئــة التدريــس ومــن فــي حكمهــم وقواعدهــا 

التنفيذية بجامعة الأمير ســطام بن عبد العزيز، وهذا الدليل يرســم خطوات التقدم للترقية، ويشــرح 

شــروط التقــدم لهــا، ويبيــن شــروط الإنتــاج العلمــي المقبــول للترقيــة، وكــذا قواعــد النشــر العلمــي 

ومواعينــه، نأمــل أن يجــد عضــو هيئــة التدريــس فــي صفحاتــه إجابــات عــن كثيــر مــن الأســئلة الخاصــة 

بالترقيــة، وتســتبين  لــه – بعــد قراءتــه – خطــوات التقــدم للترقيــة، والله الموفــق فــي البــدء والختــام.

                                                                                                                       عميد كلية التربية

د. عبد الرحمن بن عبيد الرفدي
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	 : الأوراق المطلوبة للتقدم للترقية

1 . خطاب من مقدم الطلب مع صورة من بطاقة الهوية الوطنية.

2 0 توصية مجلس القسم بالموافقة على التقدم للترقية مرفق معها المذكرة والمحضر 
مشتملًا على أسماء المحكمين.

3 . توصية مجلس الكلية بالموافقة على التقدم للترقية مرفق معها المذكرة والمحضر 
مشتملًا على أسماء المحكمين.

4 . تعبئة نموذج »طلب تقدم عضو هيئة التدريس للترقية« )متاح بموقع وكالة الجامعة 
للدراسات العليا والبحث العلمي(.

5 . إرفاق صور بالمؤهلات العلمية )البكالوريوس، الماجستير، الدكتوراه(، مع السجلات 
الأكاديمية والتدرج الوظيفي.

بيان بالنشاطات التدريسية.

 6 . قائمة بأسماء المحكمين معتمدة من مجلسي القسم والكلية لا تقل عن ثمانية أسماء، 
على أن يكون المحكمين من جامعات ودول متعددة وتشتمل القائمة على التخصص 

الدقيق لكل محكم وعنوانه بدقة، وفي حال التخصصات العلمية والهندسية والصحية يجب 
أن يكون على الأقل )%60( من المحكمين من دول أوروبا وأمريكا.

7 . نسخة ورقية مطبوعة من الإنتاج العلمي للمتقدم للترقية، مع إرفاق صورة من صفحة 
هيئة التحرير وقواعد النشر وغلاف المجلة للبحث المنشور )أو غلاف آخر عدد منشور في حال 

المقبول للنشر(.

 8 . إرفاق السيرة الذاتية للمتقدم. 

CD  . 9 يحتوي على نموذج »طلب تقدم عضو هيئة التدريس للترقية«، والأبحاث المقدمة 
 .)word للترقية ، والقائمة المقترحة من القسم بأسماء المحكمين )على صيغة
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			  شروط الإنتاج العلمي للتقدم للترقية :  

1 . يشــترط عنــد التقــدم للترقيــة أن يكــون الانتمــاء الأول لعضــو هيئــة التدريــس لجامعــة الأميــر 

ســطام بــن عبــد العزيــز فــي جميــع الإنتــاج العلمــي )الأبحــاث والكتــب والأعمــال الأخــرى( الــذي 

ــة بعــد  ــى جهــة أخــرى يرتبــط بهــا المتقــدم للترقي ــع مــن الإشــارة إل ــة، ولا مان ــه للترقي يتقــدم ب

الإشــارة إلــى انتمائــه الأول لجامعــة الأميــر ســطام بــن عبــد العزيــز، ولا يكتفــي بذكــر اســم الجامعــة 

فــي العنــوان الحالــي للمؤلــف، كمــا لا يكتفــى بذكــر اســم الجامعــة فــي عبــارات وجمــل الشــكر في 

بدايــة أو نهايــة البحــث أو الكتــاب.  

2 . يجب أن يكون الإنتاج العلمي المتقدم به عضو هيئة التدريس للترقية منشوراً أو مقبولاً 

للنشر في أكثر من منفذ نشر واحد، وألا تكون منافذ النشر تابعة لجامعة واحدة أو لمؤسسة 

علمية واحدة. 

3 . يجب ألا يتجاوز النشر في أوعية نشر تابعة لبلد واحد وحدتين بحثيتين ضمن الحد الأدنى 

للإنتاج العلمي المقدم للترقية إلى رتبة أستاذ مشارك، وثلاث وحدات بحثية للإنتاج العلمي 

 )ISI( المقدم للترقية إلى رتبة أستاذ، ويستثنى من ذلك المنافذ المدرجة تحت تصنيف

وكذلك المجلات المحلية في مجال اللغة العربية والدراسات الشرعية.

4 . أن تكون جميع النقاط البحثية المقدمة للترقية لرتبة أستاذ مشارك أو أستاذ منشورة أو 

 Science Citation Index/ Social مقبولة للنشر في أوعية نشر تحت مظلة شبكة العلوم

Citation Index (ISI) أو مظلة Scopus وذلك بالنسبة للتخصصات العلمية والصحية.

5 . أن تكون %25 من النقاط البحثية المقدمة للترقية لرتبة أستاذ مشارك أو أستاذ منشورة 

 Science Citation Index/ Social أو مقبولة للنشر في أوعية نشر تحت مظلة شبكة العلوم

Citation Index (ISI) أو مظلة  Scopus  بالنسبة للتخصصات الإنسانية ) يستثنى من ذلك 

تخصصات اللغة العربية والدراسات الإسلامية(.

6 . يجب ألا يقل ما ينشر في المجلات العلمية المحكمة ضمن الحد الأدنى المطلوب لترقية 

عضو هيئة التدريس عن وحدة بحثية للمتقدمين للترقية إلى رتبة أستاذ مشارك، ووحدتين 

بحثيتين ضمن الحد الأدنى المطلوب للترقية إلى رتبة أستاذ.
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7 . يجب ألا يزيد ما هو منشور أو مقبول للنشر في منفذ نشر واحد عن وحدتين بحثيتين 

ضمن الحد الأدنى المطلوب للترقية لرتبة أستاذ مشارك، في حالة التقدم بالحد الأدنى فقط.

8 . يجب ألا يزيد ما هو منشور أو مقبول للنشر في منفذ نشر واحد عن ثلاث وحدات من الحد 

الأدنى المطلوب للترقية لرتبة أستاذ، في حالة التقدم بالحد الأدنى فقط.

9 . يحتسب العمل العلمي بوحدة واحدة إذا كان المؤلف منفرداً بتأليفه، وبنصف وحدة إذا 

اشترك في تأليفه اثنان، وإذا كان بحثاً مشتركاً بين أكثر من اثنين فيحسب بنصف وحدة 

للباحث الأول ولكل واحد من الباقين بربع وحدة. 

10 . يجب ألا يكون الإنتاج العلمي المقدم للترقية مستلًا من رسائل الماجستير أو الدكتوراه 

أو من مؤلفات سابقة للمتقدم ، وفي حال ثبت للمجلس العلمي خلاف ذلك يحرم المتقدم 

للترقية من التقدم بطلب آخر للترقية مدة عام من تاريخ صدور قرار المجلس العلمي بذلك.

11 . يحتسب ضمن الحد الأدنى المطلوب للترقية المقالات المرجعية      )Review Articles( التي 

تتميز بجهد علمي واضح يشتمل على تحليل وتوصيات يقبلها المجلس العلمي بما لا يزيد 

على وحدة بحثية واحدة للمتقدم.

12 . لا يحتسب ضمن الحد الأدنى المطلوب للترقية الخطابات إلى المحرر أو مراجعة الكتب.

13 . البحوث المحكمة المقدمة للمؤتمرات والندوات العلمية المتخصصة إذا كانت منشورة 

بأكملها أو مقبولة للنشر يقبل منها وحدة واحدة فقط.

14 . البحوث المحكمة المنشورة أو المقبولة للنشر من مراكز البحوث الجامعية المتخصصة 

يقبل منها وحدة واحدة فقط ضمن الحد الأدنى المطلوب للترقية.

15 . المحكم من الكتب الجامعية والمراجع العلمية يقبل منها وحدة واحدة فقط.

16 . تحقيق الكتب النادرة المحكمة يقبل منها وحدة واحدة فقط.

17 . الترجمة المحكمة للكتب العلمية المتخصصة يقبل منها وحدة واحدة فقط.

18 . الكتب والبحوث المطبوعة من قبل هيئات علمية يعتمدها المجلس العلمي وتكون 

خاضعة للتحكيم يقبل منها وحدة واحدة فقط.
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19 . الاختراعات والابتكارات التي صدرت لها براءات من مكاتب براءات الاختراع التي يعترف بها 

المجلس العلمي.

20 . النشاط الإبداعي المتميز وفق قواعد يعتمدها مجلس الجامعة بناءً على توصية المجلس 

العلمي يقبل منها وحدة واحدة فقط.

21 . عدم قبول النشر في الدوريات العلمية مثل:

Journal of American Sciences, Journal of life science

.)Marsland Press( والصادرة عن دار النشر

22 . يجوز استبدال العمل المنفرد لأعضاء هيئة التدريس ومن في حكمهم بعملين 

منشورين أو مقبولين للنشر في منفذ نشر مصنف )ISI( يكون فيها المتقدم للترقية هو 

الباحث الأول، والمراسل فيما لا يقل عن عمل واحد من مجمل الأعمال المقدمة للترقية لرتبة 

أستاذ مشارك أو أستاذ.
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	شروط عامة للترقية

1 . يشــترط فــي المحكميــن للترقيــات أن يكونــوا مــن الأســاتذة، ويجــوز إذا كانــت الترقيــة إلــى 

رتبــة أســتاذ مشــارك أن يكــون أحــد المحكميــن مــن الأســاتذة المشــاركين.

2 . ألا يكــون المحكميــن للترقيــات مــن نفــس الجامعــة التــي درس بهــا العضــو المتقدم للترقية 

أو ســبق أن عمــل بها.

ــح المعمــول  3 . تحقيــق الحــد الأدنــى مــن العــبء التدريســي المطلــوب وفقــً للأنظمــة واللوائ

بهــا فــي الجامعــات الســعودية.

4 . الالتــزام بالموعــد المحــدد مــن قبــل وكالــة الجامعــة للدراســات العليــا والبحــث العلمــي 

للتقــدم للترقيــة لرتبــة أســتاذ وأســتاذ مشــارك.

5 . الالتــزام بالنمــاذج الجديــدة المحدثــة علــى موقــع وكالــة الجامعــة للدراســات العليــا والبحــث 

العلمــي.

6 . لعضــو هيئــة التدريــس الحــق فــي التقــدم إلــى مجلــس القســم بطلــب الترقيــة قبــل اكتمــال 

المــدة النظاميــة بمــدة أقصاها ســتة أشــهر.

7 . تتــم ترقيــة عضــو هيئــة التدريــس علميــً مــن تاريــخ صــدور قــرار المجلــس العلمــي بذلــك، أمــا 

ترقيتــه وظيفيــً فتعتبــر مــن تاريــخ صــدور القــرار التنفيــذي إذا توافــرت وظيفــة شــاغرة يمكــن 

الترقيــة عليهــا.

8 . يتــم الاستفســار عــن المعامــات التــي تخــص ترقيــة أعضــاء هيئة التدريس بالجامعة بشــكل 

رســمي عــن طريق ســعادة عميــد الكلية.  
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	: شروط التقدم للترقية من رتبة أستاذ مساعد إلى رتبة أستاذ مشارك

1 . خدمــة لا تقــل عــن أربــع ســنوات فــي رتبــة أســتاذ مســاعد فــي جامعــة ســعودية أو جامعــة 

أخــرى معتــرف بهــا، علــى ألا تقــل مــدة الخدمــة فــي الجامعــات الســعودية عــن ســنة واحــدة. أمــا 

فــي حــال الإعــارة والنــدب والإيفــاد تحتســب كامــل المــدة لغــرض الترقيــة إذا كانــت الإعــارة أو 

النــدب أو الإيفــاد إلــى جهــة علميــة وكان العمــل فــي مجــال التخصــص، وتحتســب نصــف المــدة 

إذا كانــت الإعــارة أو النــدب أو الإيفــاد إلــى جهــة غيــر علميــة وكان العمــل فــي مجــال التخصــص، 

ولا تحتســب المــدة لغــرض الترقيــة إذا كان العمــل فــي غيــر مجــال التخصــص. أمــا في حالة شــغل 

عضــو هيئــة التدريــس لوظيفــة أســتاذ مســاعد علميــً ولــم يتــم تعيينــه وظيفيــً، تحتســب 

المــدة التــي قضاهــا فــي الوظيفــة علميــً ضمــن المــدة المطلوبــة للترقيــة لرتبــة أســتاذ مشــارك.

أســتاذ  رتبــة  إلــى  للترقيــة  للمتقــدم  المطلــوب  العلمــي  للإنتــاج  الأدنــى  الحــد  اســتيفاء   .  2

مشــارك وهــو أربــع وحــدات منشــورة أو مقبولــة للنشــر، اثنتــان منهــا – علــى الأقــل – عمــل 

الاســتثناء مــن هــذا  العلمــي  المجلــس  بنــاء علــى توصيــة مــن  الجامعــة  منفــرد، ولمجلــس 

واحــدة. وحــدة  عــن  فعــاً  المنشــور  يقــل  ألا  علــى  التخصصــات  لبعــض  بالنســبة  الشــرط 

3 . أن يكون ما تقدم به من إنتاج علمي قد نشر أو قبل للنشر أثناء شغله لرتبة أستاذ مساعد.
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	:شروط التقدم للترقية من رتبة أستاذ مشارك إلى رتبة أستاذ

1 . خدمــة لا تقــل عــن أربــع ســنوات فــي رتبــة أســتاذ مشــارك فــي جامعــة ســعودية أو جامعــة 

أخــرى معتــرف بهــا، علــى ألا تقــل مــدة الخدمــة فــي الجامعــات الســعودية عــن ســنة واحــدة. 

امــا فــي حــال الإعــارة والنــدب والإيفــاد تحتســب كامــل المــدة لغــرض الترقيــة إذا كانــت الإعــارة 

أو النــدب أو الإيفــاد إلــى جهــة علميــة وكان العمــل فــي مجــال التخصــص، وتحتســب نصــف 

المــدة إذا كانــت الإعــارة أو النــدب أو الإيفــاد إلــى جهــة غيــر علميــة وكان العمــل فــي مجــال 

التخصــص، ولا تحتســب المــدة لغــرض الترقيــة إذا كان العمــل فــي غيــر مجــال التخصــص. 

أمــا فــي حالــة شــغل عضــو هيئــة التدريــس لوظيفــة أســتاذ مشــارك علميــً ولــم تتــم 

ترقيتــه وظيفيــً، تحتســب المــدة التــي قضاهــا فــي الوظيفــة علميــً ضمــن المــدة المطلوبــة 

للترقيــة لرتبــة أســتاذ.

اســتيفاء الحــد الأدنــى المطلــوب للإنتــاج العلمــي المطلــوب للتقــدم للترقيــة إلــى رتبــة 

أســتاذ وهــو ســت وحــدات منشــورة أو مقبولــة للنشــر، منهــا ثــاث وحــدات – علــى الأقــل – 

عمــل منفــرد، ولمجلــس الجامعــة بنــاء علــى توصيــة مــن المجلــس العلمــي الاســتثناء مــن 

هــذا الشــرط بالنســبة لبعــض التخصصــات علــى ألا يقــل المنشــور فعــاً عــن ثــاث وحــدات.

أن يكــون مــا تقــدم بــه مــن إنتــاج علمــي قــد نشــر أو قبــل للنشــر أثنــاء شــغله لرتبــة أســتاذ 

مشارك.
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	: قواعد النشر في المجلات العلمية

1 . أن تصدر الدورية العلمية من جهة أكاديمية أو جمعيات علمية متخصصة.

2 . يطبــق علــى المجــات الإلكترونيــة التــي ليــس لهــا نســخة ورقيــة المعاييــر ذاتهــا المطبقــة 

علــى المجــات الورقيــة، والتــي تتمثــل فــي التالــي:

أ . أن يكون للمجلة رئيس هيئة تحرير بدرجة أستاذ مشارك على الأقل أو ما يعادله.

ب . ألا تقل الدرجة العلمية لأعضاء هيئة التحرير عن أستاذ مشارك أو ما يعادله.

 ج . أن يظهــر بالمجلــة قواعــد نشــر تبيــن كيفيــة قبــول البحــوث، علــى أن يتــم تحكيــم البحــوث 

مــن محكميــن اثنيــن علــى الأقل.

د . أن تكــون المجلــة ضمــن قواعــد البيانــات )العربيــة – الأجنبيــة( ويتــم التحقــق مــن ذلــك مــن 

خــال المكتبــة الســعودية الرقميــة أو الباحــث العلمــي.

هـــ . أن تصــدر المجلــة العلميــة بانتظــام خــال آخــر 3 ســنوات ويســتثنى مــن ذلــك المجــات التي 

يعتمدهــا المجلــس العلمــي بجامعــة الأميــر ســطام بــن عبــد العزيز. 

و . أن تكــون المجلــة متخصصــة لا تنشــر بحوثــً فــي تخصصــات متباعــدة خــارج الأطــر المتعــارف 

عليهــا فــي النشــر العلمــي )مراجعــة عنــوان المجلــة مــع مجــال اهتمامهــا(.

3 . ألا يزيــد مــا هــو منشــور أو مقبــول للنشــر فــي هــذه المجــات الإلكترونيــة التــي ليــس لهــا 

نســخة ورقيــة عــن وحــدة واحــدة ضمــن الحــد الأدنــى المطلــوب للترقيــة إلا إذا كانــت المجــات 

.)ISI( مدرجــة ضمــن قواعــد بيانــات
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	:تتم ترقية أعضاء هيئة التدريس وفق المعايير الآتية
1 . الإنتاج العلمي.

2 . التدريس.

3 . خدمة الجامعة والمجتمع.

	 :  معايير التقويم

           يتم تقويم جهود عضو هيئة التدريس المتقدم للترقية على أساس مائة نقطة )100(  

           مقسمة على النحو التالي:

* ستون نقطة )60( للإنتاج العلمي.

* خمس وعشرون نقطة )25( للتدريس.

*  خمس عشرة نقطة )15( لخدمة الجامعة والمجتمع.

  كما يجب ألا يقل مجموع ما يحصل عليه عضو هيئة التدريس لكي تتم ترقيته عن )60( ستين 

 نقطة، على ألا يقل ما يحصل عليه المرشح للترقية عن )35( خمس وثلاثين نقطة في مجال  

 الإنتاج العلمي للترقية إلى رتبة أستاذ مشارك و)40( أربعين نقطة للترقية إلى رتبة أستاذ.

 وتتم الترقية إلى رتبة أستاذ مشارك بأغلبية رأي المحكمين الثلاثة، أما الترقية إلى رتبة أستاذ 

 فتتم بإجماع رأي المحكمين الثلاثة، وفي حال موافقة اثنين من المحكمين على الترقية وعدم 

 موافقة الثالث، يحال الإنتاج العلمي إلى محكم رابع ويكون رأيه نهائياً.

  ويضع مجلس الجامعة معايير تقويم المشاركة في التدريس وخدمة الجامعة والمجتمع بناء  

 على توصية من المجلس العلمي.
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	المصادر

1 . اللائحة المنظمة لشؤون منسوبي الجامعات السعوديين من أعضاء هيئة التدريس 
ومن في حكمهم.

2 . ما ورد في تعميم وكيل الجامعة للدراسات العليا والبحث العلمي رقم 13644052242 
وتاريخ12 / 11 /1436 هـ 

3 . ما ورد في تعميم وكيل الجامعة للدراسات العليا والبحث العلمي رقم 13644052245 
وتاريخ 12 / 11 /1436هـ

4 . ما ورد في تعميم وكيل الجامعة للدراسات العليا والبحث العلمي رقم 13744033654 
وتاريخ 15 / 8 /1437 هـ 

5 . ما ورد في تعميم وكيل الجامعة للدراسات العليا والبحث العلمي رقم 13944050098 
وتاريخ 24/ 12 / 1439 هـ

6 . ما ورد في تعميم وكيل الجامعة للدراسات العليا والبحث العلمي رقم 14144014728 
وتاريخ 27 /3 / 1441 هـ
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e. To scientific journal is issued regularly during the last 3 years, except 

for the journals accepted by the Scientific Council at Prince Sattam 

Bin Abdulaziz University.

f. The journal must be specialized that does not publish research in spe-

cializations apart from the usual frameworks in scientific publishing 

(review the title of the journal and its field of interest).

3. Any paper published or accepted for publication in these electronic journals 

that do not have a hard copy must not be more than one chapter within the 

minimum amount required for promotion unless the journals are included 

in the ISI databases.

Faculty Members Are Promoted According to The Following Criteria:

1. Scientific production.

2. Teaching.

3. University and community service.

Assessment Criteria:

The work of the faculty member applied for promotion are assessed on one-hundred-

points (100) basis divided as follows:

 Sixty points (60) for scientific production.

 Twenty-five points (25) for teaching.

 Fifteen points (15) for university and community service.

Faculty member must score sixty (60) points at least to be promoted, provided that the 

candidate for promotion must score thirty-five (35) points at least in the field of scientific 

production to be promoted to the rank of associate professor and forty (40) points to be 

promoted to the rank of professor.
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The promotion to the rank of associate professor is conducted by the majority votes 
of the three decision makers, however, the promotion to the rank of professor is con-
ducted by all votes of the three decision makers, and in the case of the approval of 
only two decision makers to promotion, the scientific production is transferred to a 
fourth decision maker whose decision is final.

The university council sets the criteria for assessment of participation in teaching and 
serving the university and community upon the recommendation of the scientific 
council.

References

1. Regulations for Saudi Universities Personnel Including Staff Members 

and the Like.
2. What was stated in the circular of the Vice-Rector of Graduate Studies 

and Scientific Research No. 13644052242 dated 12/11/1436 AH.

3. What was stated in the circular of the Vice-Rector of Graduate Studies 

and Scientific Research No. 13644052245 dated 12/11/1436 AH.

4. What was stated in the circular of the Vice-Rector of Graduate Studies 

and Scientific Research No. 13744033654 dated 15/8/1437 AH.

5. What was stated in the circular of the Vice-Rector of Graduate Studies 

and Scientific Research No. 13944050098 dated 24/12/1439 AH

6. What was stated in the circular of the Vice-Rector of Graduate Studies 

and Scientific Research No. 14144014728 dated 27/3/1441 AH

General supervision

Dr. Abdulrahman bin Obeid Al-Rafdi

Preparation Team

Dr. Mubarak bin Saad al-Wazra ………. Chairman

Dr. Khaled Ahmed Abdulaal ………. Member

Mrs. Nouf Mohamed Al-Muhaimed ………. Member
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General Terms and Conditions for Promotions

1. Promotions decision makers must be professors, one of them may by an 

associate professor if the submitted promotion is to the rank of associate 

professor.

2. Promotion judges should not be from the same university where the pro-

motion applicant studied or worked ever before. 

3. Fulfillment of minimum teaching load in accordance with the rules and 

regulation observed by Saudi Universities

4. Commitment to the deadline defined by College Vice Deanship of Gradu-

ate Studies and Scientific Research to apply for promotion to the rank of 

professor and associate professor.

5. Commitment to the new forms updated on the website of College Vice 

Deanship of Graduate Studies and Scientific Research.

6. Faculty member has the right to submit promotion form to the depart-

ment council six months at most before the completion of the semester 

period.

7. Faculty member will be promoted academically from the date of the issu-

ance of decision of the scientific council, and his/her position promotion 

will be considered from the date of the issuance of the executive decision 

if there is a vacancy suitable for the promotion.

8. Transactions concerning the promotion of faculty members at the univer-

sity shall be inquired formally through the dean of the college.

Promotion Regulations for Faculty Members at Prince Sattam Bin Abdulaziz University

9

1. .has not been promoted in term of position, the period spent in the posi-

tion academically is included within the period required for promotion to 

the rank of professor.

2. Meet the minimum scientific production required for the applicant to pro-

motion to the rank of professor, which are six chapters published or ac-

cepted for publication, at least three of which must be single works. The 

university council, on the recommendation of the scientific council, may 

exclude this requirement for certain majors, upon the condition that the 

publication is not less than three chapter.

3. Submitted scientific production must been published or accepted for pub-

lication during his/her service as associate professor.

Rules and Conditions of Publication in Scientific Journals

1. Scientific journal should be issued by an academic or specialized scientific 

association.

2. Electronic journals that do not have a hard copy have the same standards 

applied to paper journals as follows:

a. The editor of the journal must have an editor-in-chief with a rank of 

at least associate professor or equivalent.

b. Members of the editorial board have academic degree of a rank of at 

least associate professor or equivalent.

c. The journal has publication rules showing research acceptance pro-

cedures and requirements, provided that the research is judged by 

at least two decision makers.

d. The journal should be within the (Arabic - English) databases and 

verified by the Saudi digital library or the researcher.
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6. In view of the minimum number of papers required for the promotion of 

staff members, papers published in refereed scientific journals should not 

be less than one research unit up for the rank of ‘associate professors’ and 

two research units up for the rank of ‘full professors’.

7. Papers published or accepted for publication in a publisher journal must 

not exceed two research chapters beside the minimum amount required 

for the promotion to the rank of associate professor.

8. Papers published or accepted for publication in a publisher journal must 

not exceed three research chapters beside the minimum amount required 

for the promotion to the rank of professor.

9. Scientific work will be considered as a single chapter if the researcher au-

thored it by himself/herself, and a half chapter if the work was co-authored 

by two researchers. If the research was jointed between more than two 

researchers, it is considered as a half chapter for the first researcher and a 

quarter chapter for each of the other researchers.

10. The scientific production submitted for promotion must not be derived 

from the master’s thesis, PhD thesis or any other previous work of the ap-

plicant. If the scientific council finds out otherwise, the applicant will not 

be allowed to apply for any promotion for one year from the date of the 

decision of the scientific council.

11. Review articles that are characterized by a clear scientific effort that in-

cludes analysis and recommendations accepted by the scientific council, 

not exceeding one research chapter for the applicant, are included within 

the minimum amount required for promotion.

12. Letters to the editor and book reviews are not included within the mini-

mum amount required for promotion.
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13. Research Papers submitted to specialized scientific conferences and 
seminars, whether they are published in whole or accepted for publica-
tion, only one chapter of which is accepted.

14. Research Papers published or accepted for publication by specialized 
university research centers, only one chapter of which is included within 
the minimum amount required for promotion.

15. Only one chapter of accredited university books and scientific references 
is accepted.

16. Only one chapter of accredited rare books is accepted.

17. Only one chapter of specialized scientific translation of books is accept-
ed.

18. Only one chapter of books and researches printed by scientific bodies 
approved by the scientific council that subject to accreditation is accept-
ed.

19. Inventions and innovations that patents have been issued to which from 
patent offices recognized by the scientific council are accepted.

20. Only one of creative activities distinguished according to the rules adopt-
ed by university council on the recommendation of the scientific council 
is accepted.

21. publication in scientific journals such as “Journal of American Sciences” 
and “Journal of life Science” and that issued by the publisher, Marsland 
Press, are not accepted.

22. A single research work by a faculty member, and the like, may be re-
placed by two research works already published or accepted for publica-
tion by an ISI-indexed publisher wherein the promotion applicant is the 
main, corresponding author of at least one of all the research works sub-
mitted for promotion to the position of associate or full professorship.



Promotion Regulations for Faculty Members at Prince Sattam Bin Abdulaziz University

6

6. In view of the minimum number of papers required for the promotion of 

staff members, papers published in refereed scientific journals should not 

be less than one research unit up for the rank of ‘associate professors’ and 

two research units up for the rank of ‘full professors’.

7. Papers published or accepted for publication in a publisher journal must 

not exceed two research chapters beside the minimum amount required 

for the promotion to the rank of associate professor.

8. Papers published or accepted for publication in a publisher journal must 

not exceed three research chapters beside the minimum amount required 

for the promotion to the rank of professor.

9. Scientific work will be considered as a single chapter if the researcher au-

thored it by himself/herself, and a half chapter if the work was co-authored 

by two researchers. If the research was jointed between more than two 

researchers, it is considered as a half chapter for the first researcher and a 

quarter chapter for each of the other researchers.

10. The scientific production submitted for promotion must not be derived 

from the master’s thesis, PhD thesis or any other previous work of the ap-

plicant. If the scientific council finds out otherwise, the applicant will not 

be allowed to apply for any promotion for one year from the date of the 

decision of the scientific council.

11. Review articles that are characterized by a clear scientific effort that in-

cludes analysis and recommendations accepted by the scientific council, 

not exceeding one research chapter for the applicant, are included within 

the minimum amount required for promotion.

12. Letters to the editor and book reviews are not included within the mini-

mum amount required for promotion.



Promotion Regulations for Faculty Members at Prince Sattam Bin Abdulaziz University

4

Documents required for application to the academic promotion:

1. Applicant’s letter with an ID copy enclosed.

2. Department Council recommendation approving the application for promo-

tion with memo and record enclosed, including decision makers’ names.

3. College Council recommendation approving the application for promotion 

with memo and record enclosed, including decision makers’ names.

4. “Faculty member promotion application Form” (available at the University 

Vice Rectorate for Graduate Studies and Scientific Research website).

5. Copies of educational qualifications (Bachelor’s, Master’s, PhD) with aca-

demic records and career progression.

6. Statement of teaching activities.

7. A list of at least eight reviewers approved by the Department and College 

councils provided that reviewers are affiliated to different universities and 

from different countries. The list should include only reviewers who are ex-

perts in the minor specialization of the applicant. In the case of scientific, 

engineering and health disciplines, at least 60% of the reviewers must be 

from Europe and the United States of America.

8. A printed copy of applicant’s scientific production, enclosing a copy of ed-

itorial page, publishing rules and the journal cover page of the published 

research (latest issue includes the research)

9. Applicant’s resume.

10. A CD with a form of “faculty member promotion application”, researches 

provided for promotion and The suggested list of reviewers proposed by the 

department.
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Scientific production requirements for promotion application:

1. When applying for promotion, the first affiliation of the faculty member 

to Prince Sattam Bin Abdulaziz University must be in all scientific produc-

tions (researches, books, and other works) submitted for promotion. It is 

permitted to mention to another party associated with the applicant for 

promotion after mentioning to their first affiliation to Prince Sattam Bin 

Abdulaziz University, mentioning the name of the university in the title of 

research or book is not enough, nor mentioning the name of the univer-

sity in words of thanks at the beginning or end of the research or book.

2. The scientific production submitted by the faculty member for promotion 

must be published, or accepted for publication, in more than one pub-

lisher, and publishers must not belong to only one university or scientific 

institution.

3. Publication in one country’s publishers must not exceed two research 

chapters within the minimum scientific production submitted to be pro-

moted to the rank of associate professor, and three research chapters of 

scientific production submitted to be promoted to the rank of professor, 

with the exception of journals under International Scientific Indexing (ISI) 

and local journal for Arabic Language and Sharia Studies.

4. All research points submitted for promotion to the rank of Associate Pro-

fessor or Professor are published, or accepted for publication, in journals 

under the Science Citation Index / Social (ISI) Citation Index or Scopus for 

scientific and health majors.

5. 25% of the research points submitted for promotion to the rank of asso-

ciate professor or professor are published, or accepted for publication, in 

the journals under the Science Citation Index / Social (ISI) Citation Index 

or Scopus for humanitarian majors (excluding Arabic language and Islamic 

studies).
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Documents required for application to the academic promotion:

1. Applicant’s letter with an ID copy enclosed.

2. Department Council recommendation approving the application for promo-

tion with memo and record enclosed, including decision makers’ names.

3. College Council recommendation approving the application for promotion 

with memo and record enclosed, including decision makers’ names.

4. “Faculty member promotion application Form” (available at the University 

Vice Rectorate for Graduate Studies and Scientific Research website).

5. Copies of educational qualifications (Bachelor’s, Master’s, PhD) with aca-

demic records and career progression.

6. Statement of teaching activities.

7. A list of at least eight reviewers approved by the Department and College 

councils provided that reviewers are affiliated to different universities and 

from different countries. The list should include only reviewers who are ex-

perts in the minor specialization of the applicant. In the case of scientific, 

engineering and health disciplines, at least 60% of the reviewers must be 

from Europe and the United States of America.

8. A printed copy of applicant’s scientific production, enclosing a copy of ed-

itorial page, publishing rules and the journal cover page of the published 

research (latest issue includes the research)

9. Applicant’s resume.

10. A CD with a form of “faculty member promotion application”, researches 

provided for promotion and The suggested list of reviewers proposed by the 

department.
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Vice Deanship for Graduate Studies and Scientific Research

Dean’s speech

In the Name of Allah, the Most Beneficent, the Most Merciful,

All the praises are due to Allah. Blessings and peace be upon the noblest of 

Prophets and Messengers, the Prophet Mohammad.

Academic promotion is an important motivation for faculty members to exert 

more effort, be more productive, and aspire to improve their academic career and 

financial and social benefits. It’s a star in the sky of achievement that shines in the 

eyes of all employees, laborers and administrators. Promotion is, without a doubt, 

one of the most important channels that improve the adequacy of individuals and 

raise the spirit of competition among them in work environment, which has a good 

impact on production.

In recognition of the importance of promotion, desiring to develop the capa-

bilities of its faculty members, driving them to excellence and outstanding perfor-

mance, College of Education in Al-Kharj, represented by the Collage Vice Deanship 

of Graduate Studies and Scientific Research, has spent sleepless nights collecting 

and preparing a guide accredited to Regulations for Saudi Universities Personnel 

Including Staff Members and the Like and its implementation rules at Prince Sattam 

Bin Abdulaziz University. This guide describes the procedures to proceed toward 

promotion, explains its requirements and terms of scientific production acceptable 

for promotion, as well as the regulations of scientific publishing and its dates. We 

hope that faculty members find in its pages the answers to all promotion-related 

queries, and after reading which, the steps for promotion application would be clar-

ified. Allah is the grantor of success.

Dean of College of Education

Dr. Abdul Rahman bin Obeid Al-Rafdi



Promotion Regulations for Faculty Members at Prince Sattam Bin Abdulaziz University

2



Promotion Regulations for Faculty Members at Prince Sattam Bin Abdulaziz University

1






